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Sjælden milepæl: Hans Henrik Melchior 50 år i ØK

Fortsættes på side 13

Mange af os ved jo, at vi i vores ØK-hjerter har hæget om den kendsgerning, 
vi gerne arbejdede godt og længe i Kompagniet. Men 50 år? Det er ikke 
mange forundt. Derfor skal Hans Henrik Melchior (snart 67 år) på forsiden af 
bladet i denne omgang: 1. august er det nemlig 50 år siden, han i 1961 gik ind 
ad hoveddøren i Holbergsgade.

Aktuelt var Melchior en del af projektgruppen, der arbejdede med salget af 
Industrial Ingredients og blev efter salget til Brenntag ansat i det nye holding-
selskab, der kigger efter ØK's investeringer i Thai Poly Acrylics Public 
Company Ltd., som ikke blev solgt med til Brenntag.

Melchior fortæller om sine 50 ØK-år: - Det var i 
1961, jeg så startede på en lang karriere i ØK, 
og intet mindre end Sveskeafdelingen blev mit 
første holdepunkt. Jeg startede min karriere 
med at vælte vand fra kuvertfugteren ud over 
dagens post, da jeg skulle lukke kuverter ved 
afslutningen af min første dag. Om det var 
derfor, ved jeg ikke, men i begyndelsen af 1962 
blev det besluttet at lukke Sveskeafdelingen, 
og jeg blev overført til Korn- og Foderstof-
afdelingen. Da jeg blev introduceret til Peder 
Madsen, som var chef for denne afdeling, 
sagde han vredt ”jeg vil ikke have alle de børn”. 
Men vi fik et fortræffeligt samarbejde i den tid, 
jeg arbejdede for ham. 

Mit første job oversøisk var på vores Hud og Skind opkøbsstation i 
Bujumbura. Så til Kigali, hvor jeg knoklede fra 7 morgen til 9 aften på 
kaffemøllen der - og der var kun vand i min lejlighed mellem 9 og 11 om 
formiddagen. Jeg blev sendt tilbage til opkøbsstationen i Bujumbura for at 
afløse Arne Oxfeldt, mens han var på ferie. Så gik turen til LPMC i Monrovia, 
hvor jeg først stod for indkøbsafdelingen, og derefter for eksport-funktionen 
og import og distribution af ris. Min tid i Liberia husker jeg bedst for det 
fantastiske sammenhold, der var mellem os ikke alene i LPMC, men også i 
det hele taget i den skandinaviske koloni. 

Hans Henrik Melchior  50 år med ØK 
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Mærkedage - med en hjertelig lykønskning!

Fødselsdags portræt Poul Henning Jensen:

85 år: 14.08 Flemming Schou, Lyngdalen 14, 2850 Nærum

80 år: 31.07 Birte Larsen, Bogholder Allé 30, 3.th., 2720 Vanløse
10.08 Hans J. W. Kristoffersen, Udsigten 11, 4220 Korsør
21.09 Bent Hansted Olsen, Platanvej 6, 2.  2, 

1810 Frederiksberg C
27.09 Jan Lautrup-Larsen, Lyngby Hovedgade 57 D, 2 tv., 

2800 Kgs. Lyngby

75 år: 08.07 Grethe Chang Kee Meng, Lundehøj 21, Tisvilde, 
3210 Vejby

75 år: 22.09 Poul Henning Jensen, Kirsebærvangen 100, 
2765 Smørum    

70 år: 29.08 Erik Larsson, Sprydet 27, 3070 Snekkersten
16.09 Jørgen Edvardsen, Lindeskovvej 25, 3760 Gudhjem
18.09 Jakob H. Lund, Rønhave Parkvej 2, 

4736 Karrebæksminde
23.09 Ingolf W. Pedersen, Bygrænsen 55, 2770 Kastrup

65 år: 13.07 Carl Christian Skat Larsen, Fuglebakken 4, 
3250 Gilleleje

30.07 Inga Madsbjerg Pagh, Toldbodgade 38A, 4 th., 
1253 København K

60 år: 19.08 Peter Neess, 10303 NE 19th Place, 98004 Bellevue 
WA, USA

22.08 Carsten Glæsborg Christiansen, Kornvænget 84, 
3650 Ølstykke

04.09 Bodil Andreasen, Morbærhaven 19-20, 
2620 Albertslund

50 år: 26.07 Jan Rasmussen, Gartnertoften 3, 2770 Kastrup

Flemming Schou Birte Larsen Hans J. W. Kristoffersen Bent Hansted Olsen

Jan Lautrup-Larsen Grethe Chang Kee Meng Poul Henning Jensen

Carl C. Skat LarsenIngolf W. PedersenJakob H. LundJørgen Edvardsen

Erik Larsson

Kragetæer blev til afdelingens pæneste håndskrift

Poul Henning Jensen får portrætpladsen i denne omgang, fordi han fylder 75 
år, 22. september.

Poul startede, 16. juli 1953, som elev 
i Eksportens Bogholderi under 
kontorchef Sander. Men det holdt 
dengang lidt hårdt med Pouls 
håndskrift, som jo i den tid var et vitalt 
led i dagligdagen: - Sander var ikke 
tilfreds med mine kragetæer, så jeg 
skulle altså tage mig meget 
sammen. Da jeg efter tre år var 
udlært og skulle forflyttes til 
Skibsafdelingens Bogholderi, kaldte 
kontorchef Sander mig hen og roste 
min skrift som afdelingens pæneste 
(!) Så det kunne man også lære i ØK.
Efter to år ved Gardehusarerne i 

Poul har gennem årene været særdeles aktiv i 
ØK-sporten. Her begaver kollega og leder af 
marchafdelingen, Maria Hansen, ham i 
anledning af, at ØK's Boldklub havde vundet 
Havfruemarchen i 1992.



3Juni 2011Juni 20112

Mærkedage - med en hjertelig lykønskning!

Fødselsdags portræt Poul Henning Jensen:

85 år: 14.08 Flemming Schou, Lyngdalen 14, 2850 Nærum

80 år: 31.07 Birte Larsen, Bogholder Allé 30, 3.th., 2720 Vanløse
10.08 Hans J. W. Kristoffersen, Udsigten 11, 4220 Korsør
21.09 Bent Hansted Olsen, Platanvej 6, 2.  2, 

1810 Frederiksberg C
27.09 Jan Lautrup-Larsen, Lyngby Hovedgade 57 D, 2 tv., 

2800 Kgs. Lyngby

75 år: 08.07 Grethe Chang Kee Meng, Lundehøj 21, Tisvilde, 
3210 Vejby

75 år: 22.09 Poul Henning Jensen, Kirsebærvangen 100, 
2765 Smørum    

70 år: 29.08 Erik Larsson, Sprydet 27, 3070 Snekkersten
16.09 Jørgen Edvardsen, Lindeskovvej 25, 3760 Gudhjem
18.09 Jakob H. Lund, Rønhave Parkvej 2, 

4736 Karrebæksminde
23.09 Ingolf W. Pedersen, Bygrænsen 55, 2770 Kastrup

65 år: 13.07 Carl Christian Skat Larsen, Fuglebakken 4, 
3250 Gilleleje

30.07 Inga Madsbjerg Pagh, Toldbodgade 38A, 4 th., 
1253 København K

60 år: 19.08 Peter Neess, 10303 NE 19th Place, 98004 Bellevue 
WA, USA

22.08 Carsten Glæsborg Christiansen, Kornvænget 84, 
3650 Ølstykke

04.09 Bodil Andreasen, Morbærhaven 19-20, 
2620 Albertslund

50 år: 26.07 Jan Rasmussen, Gartnertoften 3, 2770 Kastrup

Flemming Schou Birte Larsen Hans J. W. Kristoffersen Bent Hansted Olsen

Jan Lautrup-Larsen Grethe Chang Kee Meng Poul Henning Jensen

Carl C. Skat LarsenIngolf W. PedersenJakob H. LundJørgen Edvardsen

Erik Larsson

Kragetæer blev til afdelingens pæneste håndskrift

Poul Henning Jensen får portrætpladsen i denne omgang, fordi han fylder 75 
år, 22. september.

Poul startede, 16. juli 1953, som elev 
i Eksportens Bogholderi under 
kontorchef Sander. Men det holdt 
dengang lidt hårdt med Pouls 
håndskrift, som jo i den tid var et vitalt 
led i dagligdagen: - Sander var ikke 
tilfreds med mine kragetæer, så jeg 
skulle altså tage mig meget 
sammen. Da jeg efter tre år var 
udlært og skulle forflyttes til 
Skibsafdelingens Bogholderi, kaldte 
kontorchef Sander mig hen og roste 
min skrift som afdelingens pæneste 
(!) Så det kunne man også lære i ØK.
Efter to år ved Gardehusarerne i 

Poul har gennem årene været særdeles aktiv i 
ØK-sporten. Her begaver kollega og leder af 
marchafdelingen, Maria Hansen, ham i 
anledning af, at ØK's Boldklub havde vundet 
Havfruemarchen i 1992.



4 5Juni 2011Juni 2011

Jens Martin Pedersen, Hasselager, tidligere EAC Shipping. Interessen for 
livet til søs har Jens altid haft med tre morbrødre og flere fætre, der var 
fiskere, og en fætter som sejlede med ØK's ”gamle” Kina, der forliste ved 
Filippinerne. Sejlede først med skoleskibet ”Georg Stage”, dernæst med 
”Danmark”, før mønstringen som styrmandsaspirant på m.s. Malacca fra 
1958 - 1960. Efter rejser til Spanien og Grønland med andre skibe sejlede 
Jens med m.s. Ayuthia 1960 -1961. Kom på Fanø navigationsskole 1961-  
1963 og fik bevis som styrmand og skibsfører, efterfølgende påmønstret 
”Esso Hermod” som 2. styrmand før indkaldelsen til Marinen 1964. Kom som 
sergent på Søværnets reserveofficersskole og sejlede som 
næstkommanderende på motor-torpedobåde1965 - 1966, hvor 2 års 
tjeneste sluttede. Gik i land og blev IT operatør og senere salgsassistent. Er 
nu pensionist og meget aktiv i Aarhus Søhistoriske Selskab samt medlem af 
Aarhus Søfarts Museum.

L. Pernille Storr, Fredensborg, shippingelev i Alfragt og 
ScanDutch 1980 - 1983, senere tilknyttet Bera de Venezuela 
indtil 1985. Har efter hjemkomsten arbejdet f.eks. som 
produktchef hos Nordisk Tobakskompagni A/S, C.K. 
Chokolade Import og Tefal A/S. Seneste ansættelse hos 
Diversey, et amerikansk firma.

Pia Wind, Hellerup, ansat i EACgraphics 1984 - 1991, 
sekretær for Bent Kierkegaard. Efter ØK ansat i en faglig 
organisation, Erhvervssprogligt Forbund (Kommunikation 
og Sprog), kom efter nogle år til Nationalmuseet som 
sekretær for Rigsantikvaren. Derefter ansat i en anden faglig 
organisation, Gymnasieskolernes Lærerforening, samtidig 
med at Pia tog en masteruddannelse i IT, sprog og læring. 
Blev senere ti lknyttet HR-afdeling i Danmarks 
Meteorologiske Institut, hvor Pia fortsat arbejder.

Lars Milling, Drejø, Svendborg, ansat i Shipping først som 
maskinaspirant derefter maskinassistent 1964 - 1968. Et par 
perioder som selvstændig afbrudt af nogle år (1972 - 1974) 
som sejlende maskinmester i A/S Trans Kosan. 1979 - 1995 
sideløbende med pædagog studier, projektleder inden for 
sociale projekter ved Svendborg kommune. 1995 - 2002 
selvstændig inden for miljø på arbejdspladsen. 2002 - 2006 
fortsat selvstændig med fokus på service til Offshore 
branchen. Fra 2006 pensioneret.

Kirsten Jacobsen, Nykøbing Sj., enke efter Mogens Jacobsen.

Næstved vendte jeg tilbage til ØK, og det var meningen, at jeg skulle sendes 
til Mombasa. Da jeg imidlertid var blevet forlovet med min nuværende kone, 
Anita, bad jeg personalechefen om at blive honorarlønnet, og som ”straf” blev 
jeg sendt til Kontrolafdelingen. Men jeg fik dog international luft under 
vingerne, fordi jeg i 1961 blev sendt ud som purser med gode gamle 
JUTLANDIA. Som honorarlønnet sagde jeg i første omgang nej tak, men 
herefter kom der en direkte henstilling samme dag fra direktionen om, at man 
gerne så det ændret til et ja tak. Sådan blev det. Og jeg fik fem gode måneder i 
søen.

Vi oprettede en skibsklub, og i de forskellige havne kom vi via skibspræsten i 
forbindelse med kolleger på andre skibe, bl.a. om de havde lyst til at spille 
fodbold imod os. Det endte med, at vi på JUTLANDIA kom hjem som nordiske 
mestre.

Interessen for fodbold holdt ved også herhjemme, som mange af jer ved. Min 
klub var Brønshøj, og dem følger jeg stadig tæt sammen med Brøndby i 
superligaen. Og de sagde, jeg klarede mig godt som højre wing,  som det hed 
dengang. 

Da jeg kom hjem efter turen med JUTLANDIA, blev jeg udnævnt til leder af 
afdelingen for hyre-
regnskab, som dengang 
bl.a. rummede mange 
gode og hyggelige besøg 
på skibene langs kajen i 
Frihavnen. Jobbet var i 
øvrigt måske ikke altid 
lige spændende, men der 
mødte jeg nogle rigtig 
gode kolleger, som jeg 
stadig møder, f.eks. 
Benny Ljungquist og 
Jens Erik Bull samt 
Jørgen Bratch, inden vi 
mistede ham. Det har 
været godt, at kolleger også blev private venner.

Nu er jeg pensionist, og vi bor i et lille rækkehus i Smørumnedre. Vi har lige 
været på en god ferie på Gran Canaria, efter at Anita er kommet over noget 
sygdom. 

Jeg ønsker ØK Klubben fortsat fremgang. Jeg glæder mig over de mange 
gode arrangementer, hvor jeg også møder gode tidligere kolleger. Jeg ønsker 
alle en god sommer.         EL

Nye medlemmer - som bydes hjerteligt velkomne!

Poul sad som medarbejdervalgt i ØK's bestyrelsesråd fra 
1991 til 1993, hvor han i øvrigt også kunne markere 40 års 
jubilæum i ØK. På billedet her flankeres han ved 
generalforsamlingen i 1992 af to andre medarbejdervalgte 
kolleger, Marianne Sinding, til venstre, og Merete Neel 
Sørensen.
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Jette Dahl, Strandby, ansat i Eksportafdelingen H.O. 1971 -
1974, derefter direktionssekretær i et forsikringsselskab. I 
1978 flyttede Jette til Frederikshavn og kom til B&W Alpha 
Diesel i salgsafdelingen efterfulgt af en periode som 
selvstændig. Har i de seneste 10 år været ansat først ved 
Retten i Frederikshavn og nu Retten i Hjørring, hvor Jette 
bl.a. arbejder som notar.

Hans-Jørgen Roed Jensen, Dronninglund, tidl. styrmand i 
EAC Shipping. Sejlede med Aranya, Arosia og Andorra fra 
1978, derefter Selandia. Forlod ØK for ansættelse i Den 
Kongelige Grønlandske Handels Rederiafdeling og sejlede 
derefter på Grønlandsfarten i 30 år.

James Højlund (tidl. Christiansen), Kolding, påmønstrede i 
1963 i en alder af 15 år m.s. Jutlandia som restaurations- og 
kammerdreng. Efterfølgende blev det til ture med ”Bogota” 
og ”Aranya”. James gik i land i 1967 og blev ansat i firmaet 
GASA i Kolding. Herefter fulgte forskellige beskæftigelser 
bl.a. som Falck-redder i 26 år, men også som tjener med 
erfaringen fra ØK skibene, for til sidst at arbejde på 
Kunstmuseet Trapholt i Kolding som guide indtil 2010 for 
derefter at gå på efterløn.

Dødsfald - Æret være deres minde

Sven Lysgaard Jørgensen, Gilleleje, tidl. EAC Shipping, er afgået ved 
døden 9. maj i en alder af 70 år.
Henning Christiansen, København S, tidl. Hovedadm./kontorrekvisitter, er 
afgået ved døden 7. maj i en alder af 69 år.

Golf-sammenkomst for medlemmer og ledsagere bosiddende i 
udlandet  i Københavns Golf Klub i Dyrehaven onsdag 27. juli med gunstart 
kl. 09.00 og efterfølgende frokost i klubhuset. For de af deltagerne, som ikke 
spiller golf, arrangeres en vandretur i Dyrehaven inden frokost. Vi håber, at 
de medlemmer, som holder ferie her i landet på den tid, vil deltage, uanset om 
de spiller golf eller ej, og opleve en dejlig dag i skønne omgivelser blandt 
venner og kolleger. Samlet pris pr. spiller, inkl. green fee og frokost med én 
forfriskning, kr. 500, medens frokosten til ikke-spillende deltagere plus én 
forfriskning koster kr. 125. Tilmelding pr. e-mail til klubmedlem Steen Chr. 
Pedersen 

 eller direkte på klubbens hjemmeside under omtalen af 
arrangementet. Deltagerbetaling bedes overført til klubbens bankkonto ved 
bekræftet tilmelding.
 
Grønnegårds Teater - Klubben har bestilt billetter til Grønnegårds Teatret 
torsdag 11. august, hvor Ludvig Holbergs forvekslingskomedie ”Henrik og 

Pernille” opføres med Ann Eleonora Jørgensen, Jens Jacob Tychsen og 
Thomas Bo Larsen i hovedrollerne. Vi mødes kl. 17, for inden forestillingen 
serverer Britha og Kaj Runchel traditionen tro deres velsmagende picnic i 
haven. Prisen - som inkluderer picnic, men ikke drikkevarer, der kan købes - 
er pr. medlem og én ledsager kr. 400 per person og kr. 450 for andre gæster. 
Der er altid stor interesse om teaterbesøget, så hurtig reservation anbefales. 
Undlad dog ikke at forhøre jer om billetter ved at kontakte klubben enten via 
hjemmesiden, pr. e-mail eller telefonisk til Vibeke Lund på 3690 7818 eller 
Inger Holbech på 4453 1432. Betaling til klubbens bankkonto senest 1. 
august.

Tirsdag 20. september kl. 08.00 starter klubbens traditionelle, årlige 
golfturnering i Gilleleje Golf Klub med en morgenmads-buffet og kl. 09.00 
med omvendt gun-start. Der er fine præmier, og turneringen afsluttes som 
sædvanligt med en fornøjelig frokost i golfklubbens lokaler. For nærmere 
oplysninger venligst kontakt Ole Møller på e-mail:            

 eller telefon 4914 0833.

(info@kgkgolf.dk) med kopi til Erik Bøgh Christensen 
(erikbc88@mail.dk)

mollerolediana@post.tele.dk   
:

Kommende arrangementer

I april 1969 etablerede ØK, Wilh. Wilhemsen (WW), Oslo, og AB Svenska 
Ostasiatiska Kompagniet (ASOK), Gøteborg, samsejling på ruten mellem 
Europa og Østen under navnet ScanService. Et af de skibe, som ASOK 
indsatte på ruten, var M/S ”SUDAN.  Efter den endelige lukning af ØK´s 
aktiviteter i Bangkok sidste år blev denne model sammen med nogle ØK-
effekter returneret til Asia House. Der blev rettet henvendelse til 
Søfartsmuseet i Gøteborg, som gennem nogen tid havde været på udkig 
efter markante skibsmodeller med tilknytning til Gøteborg. Ved et besøg i 
Asia House, 17. maj 2011, overdrog Jan Erlund og Carsten Dencker Nielsen 
på vegne af Asia House modellen af ”SUDAN” til Oscar von Sydow, medlem 
af bestyrelsen, og Carl-Gustaf Mann, direktør for The Royal Bachelors' Club.  

MODEL AF “SUDAN” RETUR TIL GØTEBORG.
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på vegne af Asia House modellen af ”SUDAN” til Oscar von Sydow, medlem 
af bestyrelsen, og Carl-Gustaf Mann, direktør for The Royal Bachelors' Club.  
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Jensen på en lettere anretning i bankens kantine i ØK's tidligere hovedkontor. 
                          OJM

Klubbens ekstraordinære generalforsamling, 27. april.  Den 
ekstraordinære generalforsamling var indkaldt, da fremmødet ved den 
ordinære generalforsamling 24.02. var utilstrækkeligt til vedtagelse af de 
forslag til vedtægtsændring, som bestyrelsen 
havde fremlagt. Dette skyldes kravet om 
kvalificeret majoritet, selvom der ved den 
ordinære generalforsamling var stemning for 
vedtagelse. Ved den ekstraordinære 
generalforsamling, hvor ca. 25 medlemmer 
og gæster var til stede, stilles ikke krav om 
mindste antal af fremmødte. Advokat 
Christian Lund blev foreslået og valgt som 
dirigent. Vedtægtsændringerne, som 
medfører, at betegnelsen ”suppleanter” 
fjernes, samt at seneste dato for modtagelse 
af forslag til behandling på en ordinær 
generalforsamling fremrykkes til 31. januar, 
blev enstemmigt vedtaget. De to suppleanter, Ole Møller og Birgitte Funch, 
blev derpå indvalgt i bestyrelsen, Ole for 2 år og Birgitte for 1 år. Herefter 
tæller bestyrelsen 8 medlemmer. Der henvises i øvrigt til klubbens 
hjemmeside under ”Om ØK Klubben/Bestyrelsen”.                                 OJM

Så blev der jazz´et.
Deltagerne i generalforsamlingen sammen med nyankomne ventede 
spændt på næste arrangement, nemlig aftenens jazz ved Ricardos Jazzmen. 

Antallet af deltagere var 
vokset til ca. 60 personer, 
der forventningsfuldt tog 
imod orkestret, som blev 
startet for mere end 50 år 
siden, har spillet mange 
prominente steder og er 
k e n d t  f o r  e t  b r e d t  

repertoire fra dixieland til swing. Ricardos Jazzmen levede fuldt op til deres 
omdømme. De spillede jazz, så taget lettede. Akustikken i Asia House blev 
rost til skyerne, og flere fandt vej til dansegulvet, selvom pladsen var trang. 
Traditionen tro serverede Kaj og Britha Runchel en velsmagende lettere 
anretning i pausen, hvorefter musikken fortsatte helt til kl. 22. Det blev en 
enestående oplevelse for alle klubbens jazz-elskere.                              OJM

Byvandring. Klubbens aktivitetsudvalg afviklede onsdag, 11. maj, en sikker 
klassiker, byvandring i det gamle København. Også denne gang ledet af den 
unge historiker, Christian Donatzky, med temaet, ”1600-tallet - handelens 
København”. Det foregik hovedsageligt på Christianshavn, og omkring 20 
medlemmer tog turen.  Udgangspunktet var Løvens Bastion på 
Christianshavns Vold (lige bag ved Ravelinen).  Herfra en idyllisk slentretur 
på volden. Vi kom forbi 
Bådsmandsstrædes Kaserne 
(nu Fristaden Christiania) og fik 
a t  v i d e ,  a t  k a s e r n e n s  
hovedbygning (en stor, grå og 
ucharmerende murstens-
bygning), havde været i brug 
indtil 1971, men nu går under 
navnet ”Fredens Ark”. Andre 
mi lepæle  på  ve jen  var  
Prinsessegade med ”Vor 
Frelsers Kirke” fra 1696  -  
Sankt Annæ Gade med de tidstypiske huse. Vi krydsede den travle 
hovedgade på Christianshavn, Torvegade, fra omkring 1680 og hørte lidt 
historie om Lagkagehuset på hjørnet af Torvegade og Ovengaden oven 
Vandet. Oprindeligt havde det huset forældreløse børn, som blev brugt som 
billig arbejdskraft. Broen over kanalen kaldes Børnehusbroen, hvilket vist er 
de færreste bekendt i dag. Senere blev huset anvendt som Københavns 
Kvindefængsel, indtil kommunen lod det nuværende ”Lagkagehus” opføre i 
1930. 
Videre ad Strandgade hen imod Christianskirken, som i dag ligger noget 
indeklemt bag Nordea bankens store hovedkontor. Vi rundede det skarpe 
hjørne ved ”Ørkenfortet” og gik over Knippelsbro (opkaldt efter brofoged 
Hans Knip) til Slotsholmsgade, hvor vi beundrede merkantilismens højborg, 
Børsen. Efter afsked med vores populære turguide, Christian, på Højbro 
Plads, fortsatte  vi til ØK-kollega Erland Kops restaurant Sankt Nikolaj i gaden 
af samme navn.              Tekst og foto: Anton Nissen

Torsdag 24.03 besøgte ca. 40 medlemmer Erichsens Palæ, Danske 
Banks hovedsæde. Bygningen blev opført i 1797 - 1801 ved C.F. Harsdorff 
for den rige handelsmand, Erich Erichsen. I 1888 erhvervede Kjøbenhavns 
Handelsbank bygningen, som blev bankens hovedsæde indtil Danske Banks 
overtagelse i 1990. Bankens kustode, Adam Christian Grandjean, viste 
deltagerne rundt i de imponerende sale og andre repræsentationslokaler 
med historier om bygningen og samfundet på den tid godt krydret med 
morsomme anekdoter. Efter rundvisningen bød direktør John Michael 

Så glade blev Birgitte Funch og Ole 
Møller, da det blev klart, at de nu er 
bestyrelsesmedlemmer..

Arrangementer - læs altid seneste opdateringer om kommende begivenheder på www.eacclub.dk

Ricardos spillede, så taget næsten lettede  
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Med udgangspunkt i et gammelt menukort har Svend Aage Larsen og Jørgen 
K. Jørgensen med hjælp fra flere tidligere ØK medarbejdere udført et større 
efterforskningsarbejde, som ligger til grund for denne artikel. 
Ebbe Aaby Nielsen, tidligere Ghana, fandt for et par år siden i et antikvariat et 
originalt og farverigt menukort hidrørende fra ANNAMs anløb i Melbourne i 
december 1914.  Inspireret af omtalen af dette skib i medlemsbladet fra 
februar 2011 sendte Ebbe et forslag til Svend Aage om at indhente 
oplysninger om ANNAM's rejse til en artikel i medlemsbladet.  Det viste sig, at 
anledningen var åbningen af Australien Linien, hvor Kompagniet havde valgt 
at indsætte dette dengang meget moderne motorskib, som blev leveret fra 
B&W i 1913.  ANNAM var søsterskib til SELANDIA, som blev verdensberømt 
i 1912 for at være det første oceangående skib med dieselmotor.  På 
åbningsrejsen med kaptajn C. Schmith som skibsfører anløb ANNAM 
Fremantle 9. december, Adelaide 15.-18. december og Melbourne 20.-31. 
december.  Det er lykkedes at finde flere engelsksprogede avisartikler og en 
enkelt dansksproget fra dengang med begejstret omtale af skibets moderne 
stil, kapacitet og ikke mindst maskineri samt receptioner for fremtrædende 
honoratiores fra myndighederne og forretningsverdenen.  
På hjemturen blev ANNAM det første oceangående motorskib, som sejlede 
igennem Panama kanalen i østgående retning i marts 1915.
I Melbourne afholdt The Danish Club ”Dannebrog” en Complimentary Dinner 
for ANNAMs kaptajn og officerer - det er herfra det festlige menukort 
stammer.  Det var den 22. december, 1914 med deltagelse af den danske 
vicekonsul samt fremtrædende australske politikere og danske 
personligheder fra byen. P.J. Holdenson var ”Dannebrog”s præsident 1911-
19 og igen i senere år, en højt respekteret og dekoreret dansker fra Jylland, 
der bl.a. havde slået sig op på mejeribrug.  F. Hageltorn var delstatens 
immigrationsminister.  Der har uden tvivl været en enestående stemning ved 
middagen, og hele besøget blev omfattende omtalt i den dansksprogede avis 

NORDEN. 
Svend Aage sendte Ebbes forslag og kopi af 
menukortet videre til Jørgen, og efter have 
læst det fik Jørgen den tanke, at det måske 
kunne være, at ”Dannebrog” klubben stadig 
eksisterede.  Til Jørgens store overraskelse 
kom klubbens flotte hjemmeside frem som 
første punkt ved en søgning på Google.
Den danske klub i Melbourne blev stiftet den 
20. august 1889, efter at byen i nogle år 
havde gennemgået en rivende udvikling, og 
efter at guldfeberen havde raset i 1850'erne 
og efterfølgende.  Klubben trives som nævnt 
stadig i bedste velgående, og man har været 
så venlig at sende os deres spændende 100-
års jubilæumsbog fra 1989.  Bogen har 
forord af klubbens protektor, ØK´s tidligere 
direktør i Australien Erik J. Jensen.  Den har 
spændende omtale af mange af de danskere, som dengang slog sig ned 
derude og skabte nogle initiativrige og interessante livsforløb.  Flere ØK folk 
har naturligvis gennem tiderne været medlem af klubben, som i 1987 havde 
besøg af dronning Margrethe, prins Henrik og prins Joachim under 
regentparrets officielle besøg i Australien.  
En stor tak til Erik Jensen, Melbourne, og Niels Krøyer, Perth, som har 
fremskaffet de spændende avisartikler i Australien samt til Bent Peterson fra 
danskerklubben for referencer og jubilæumsbog.  Og naturligvis til Ebbe 
Aaby, som startede processen med det gamle menukort. Han har i øvrigt 
overdraget det sammen med ”Dannebrog”s jubilæumsbog til det historiske 
arkiv.                 SAL + JKJ.

“ANNAM” åbnede ØK'S Australien Linie i 1914 - og Dannebrog-klub er stadig aktiv

Skipper Marianne Jansson med Britha Runchel 
som assistent og skipper Thomas Belsø med 
datteren Camille som særdeles kyndig 
førstehjælp (se de to på billedet her til venstre) 
satte 15. juni kurs mod Flakfortet i Øresund fra 
ka jp ladserne 34 og 35 i  Langel in ie  
Lystbådehavn. Om bord var en halv snes 
landkrabber fra ØK Klubbens bestyrelse. 
Hensigten var, de skulle melde tilbage til alle vi 
andre klubmedlemmer, at leje af de to Drabant 
27´er en rigtig god idé. 
Vel i land efter nogle dejlige timer på Flakfortet 

med hygge omkring grillen, sagde alle som een da også: - Det kan stærkt 
anbefales at booke et af de gode skibe til ferien. Alle klarede turen fint uden 
søsygens kvaler, da det næsten var havblik.
Marianne Jansson fra bådenes bestyrelse: 
- Vi ser meget gerne endnu flere medlemmer i kredsen omkring bådene. 
Hvad angår muligheden for at leje bådene er det et krav, at man som 
minimum har duelighedsbevis og overfor bestyrelsen kan dokumentere, at 
man har rutine i at være skipper. De 27 fod, hver båd måler, rummer 6 
køjepladser, et veludstyret pantry og meget andet.
Kontakt Marianne på mobil tlf. 2148 4130 for ledige perioder. Nyt fra ØK 
Klubben bringer i næste nummer et større interview med Marianne om 
klubben og bådene samt flere billeder fra svipturen.                                   EL

Hyggelig sviptur med ØK-sejlbådene EACy og Reach
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I 1972 var det så slut med Afrika-eventyret - troede jeg - og jeg flyttede til 
Bangkok, hvor jeg først tog mig af import administration og senere ledede 
bl.a. Eksportafdelingen. I 1976 blev jeg flyttet til PT Danmotors Vespa 
Indonesia i Jakarta, hvor jeg var to år, inden jeg blev bedt om at tage til Kano i 
Nigeria. Det ville hverken min kone eller jeg, så vi blev ”landsforvist” til 
København, hvor jeg fik jobbet som Marketing Supervisor i Skibsafdelingen, 
hvilket jeg var den helt rigtige til, da jeg hverken havde beskæftiget mig med 
skibsfart eller marketing tidligere i min karriere. 

Efter 10 år i København blev jeg igen i 1989 sendt oversøisk til TPS i Los 
Angeles, hvor vi havde en herlig tid, fordi jeg havde familie der. Men som 
bekendt gik forretningen skidt (og så kan det vist ikke siges mildere). 

I 1992 fik jeg min sidste forflyttelse  tilbage til Bangkok, hvor vi stadig er. Efter 
en kort tid i skibsafdelingen her, fik jeg mit ønskejob som Company 
Secretary. Allerede i sidste halvdel af 90'erne begyndte vi her de meget store 
strukturændringer, og jeg var dybt involveret i disse tiltag og arbejdede 
snævert sammen med Niels Henrik Jensen omkring alle de store projekter. 

På privat-fronten er jeg gift med Montha, som jeg mødte i EACT i 1974. Vi har 
været gift siden 1977. I min fritid er det især cyklingen, der optager mig. Jeg 
startede vort lokale cykelhold, The Viking Wheelers, i 2004, og det er meget 
aktivt med 4-5 weekend arrangementer om året samt vor årlige een uges 
cykel-ferie forskellige steder i Thailand.         EL

De gør Melchior 50 års selskab:
Som omtalt på forsiden er det forholdsvis få forundt at runde 50 års 
jubilæum i ØK. Jørgen Reinholdt har for redaktionen undersøgt, hvem 
Melchior nu er i selskab med. Det er: 
• Direktør Hakon Christiansen - ØK, 3.6. 58. 
• Kontorchef Harald Berner - ØK,1.8.59.
• Direktør M. Plinius  - ØK, 1.4.60. 
• Kontorchef Svend Madsen, Dansk Sojakage, 1.4.61. 
• Direktør J. Chr. Achengreen, ØK, 1.11.61.
• Direktør Mogens Pagh, ØK. 1.8.79. 
Fire, der fejrede jubilæet efter pensioneringen, men stadig som 
bestyrelsesmedlemmer: Direktør Otto Bjørling, ØK, - Direktør Axel 
Brøndal, ØK - Direktør Svend Storm-Jørgensen, ØK - Direktør Otto 
Feierskov Andreasen, ØK.

Fortsat fra forsiden - Hans Henrik MelchiorFortsat fra forsiden - Hans Henrik Melchior

Filmen om skoleskibet “KØBENHAVN” har vundet guldmedalje på World 
Media Festival i Hamborg. Den 60 minutter lange drama-dokumentar er vist 
på DR 2 for et samlet seertal på over 800.000. 
Det er Chroma Film som står bag produktionen, mens bl.a. ØK's 
Almennyttige Fond har støttet filmen økonomisk.
Filmen er en drama-dokumentar, da der kun fandtes tre minutters originalfilm 
om skibet, og derfor er filmen bygget op af detaljeret rekonstruktioner af 
forløbet frem til hoveddramatiseringen af det fatale forlis.
Der er interview med de efterladtes familier og en tidligere kaptajns datter, 
som selv havde været om bord på ”København”. Det er historien om forældre, 
der aldrig gav op med at lede og tror på håbet om  at deres unge sønner 
stadig var i live flere år efter forliset. Og det er historien om ØK's stifter, H.N. 
Andersen, der ikke blev den samme igen efter forliset af ”København”. Ingen 
af de 60 søfolk om bord eller nogen vragrester er blevet fundet fra den store 
femmastede bark, der på sin 10. og sidste sørejse var på vej fra den 
argentinske hovedstad Buenos Aires mod Adelaide i Australien. 

,

World Media Festival er etableret i 2000, den er en global konkurrence for 
moderne medier. Det tyske selskab Intermedia står bag festivalen, der hvert 
år samler professionelle fra TV, marketing, undervisning, web og reklamefilm.

Guld til filmen om KØBENHAVN

Asiatiske Ambassadører så havnen inden 
frokost i Asia House
Asia House og Asia Business Forum inviterede, 28. april, til den traditionelle 
frokost for de asiatiske ambassadører i Danmark. Forinden var der lejlighed 
til at se København fra søsiden med havnebåden, Portus, som det fremgår 
her af bi l ledet. Fra 
venstre hofmarskal Ove 
Ullerup, Carsten Dencker 
Nielsen, ambassadør 
Abdul Rahman Saleh, 
Indonesien, Jens Kramer 
Mikkelsen, ambassadør 
Piyawat Niyomrerks, 
Thailand, ambassadør 
Toshio Sano, Japan, 
ambassadør Vijaykant 
Lal Karna, Nepal, Poul 
Schultz, ambassadør 
Xie Hangsheng, Kina, 
ambassadør Byung H. 
Kim, Sydkorea, og ambassadør Ashok Kumar Attri, Indien.  

   Foto: Hasse Ferrold
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13. juli, 2010, var en mærkedag for EAC Industrial Ingredients med 
hovedsæde i Bangkok. Tyske Brenntag overtog denne dag selskabet efter en 
forholdsvis kort salgsproces.

Direktør Jan Dam Pedersen tog turen med fra ØK til Brenntag. Og han 
fortæller her, hvordan han oplevede skiftet sammen 
med de øvrige ØK-kolleger for snart et år siden og 
tiden efter..

- Det var en milepæl for ØK, fordi det var sidste 
bastion, der bar ØK-navnet i det engang så 
omfangsrige engagement i Bangkok og Thailand i 
det hele taget. Nu er Santa Fe ene om at 
repræsentere ØK i Bangkok. Industrial Ingredients 
forretningen startede i Thailand tilbage i 1932 og 
havde igennem årene oplevet en konstant og 
profitabel vækst, især siden 1980'erne hvor 
industrialiseringen i Sydøstasien tog fart, fortæller 
Jan. 

- 12. juli, 2010, var så den sidste dag i ØK's ejerskab, fortsætter Jan. Det blev 
markeret i alle vore større kontorer som en såkaldt 'wake' (gravøl), hvor 
staben samledes om et farvelmåltid i de respektive mødelokaler, kiggede på 
gamle billeder og videoer. Vi mindedes alle de mange gode tider, mærkedage 
og højdepunkter i ØK's regi.

- Fjernelsen af EAC navnet samt Garudaen fra vor nuværende bygning siden 
1993, Lumpini Tower, i det centrale Bangkok var egentlig en non-event uden 
ceremoni eller andet over en weekend, og var derfor ikke i særlig fokus hos 
staben. Hvad der egentlig skabte en reaktion - helt uventet må jeg sige - og fik 
de gamle ØK følelser frem hos en stor del af staben i Bangkok kontoret var 
virkelig, da Santa Fe afhentede de gamle store skibsmodeller af M/S 
AYUTHIA og M/S SUDAN og transporterede dem igennem kontoret til videre 
fremsendelse til København! En meget stor del af staben stimlede sammen 
og dannede nærmest kortege med mange følelsesladede diskussioner og et 
utal af kameraer fra mobiltelefoner, der optog øjeblikket. På det tidspunkt gik 
det virkelig op for mange, at en historisk epoke var bag os, og at en ny fase af 
vort forretningsmæssige liv var startet.

- Hvordan er det så at arbejde i et nyt firma som Brenntag? 

- Meget har ændret sig bl.a. hvad kultur, forretningsmodel, autoritet og 
geografi angår. Brenntag er verdens største distributør af industrikemikalier 
med en succesfuld forretningsmodel i mange dele af verden. I modsætning til 
EAC, der havde fokus på specialkemikalier med høj added value og 
tilsvarende marginer, er Brenntag mere fokuseret på en bred vifte (full line 
chemical distribution) af produkter med vægt på en bredere efterspørgsel. 

Lukningen af sidste bastion med ØK-navnet i Bangkok vækkede mange følelser i hele staben 

Jan Dam Pedersen  fortsætter 
i ØK Klubben

15Juni 2011

Samtidig er der klart en mere central styring. 

- Geografisk dækker vi nu også et væsentligt større område - Asia Pacific - 
med aktiviteter fra Dubai til New Zealand.  Dette har medført større 
ansvarsområder for en hel række tidligere ØK medarbejdere, som sidder på 
en lang række af de væsentlige poster i organisationen grundet deres store 
Asien-erfaring og de forretningsmæssige kompetencer, de besidder. 
Forandring er derfor et af nøgleordene i Brenntag organisationen, og de der 
har lyst og evner vil have store muligheder for forfremmelse og udvikling i 
lyset af Brenntag's betydelige ambitionsniveau i Asia Pacific.

- Samtidig bør det dog også nævnes, at de mange forandringer og 

anderledes udfordringer sandsynligvis også vil føre til en organisation, der vil 
være væsentlig forskellig, og naturligt nok vil EAC navnet og de værdier, der 
fulgte med, fylde mindre, efterhånden som Brenntag får mere fylde og får 
etableret sig i alle større markeder i Asia Pacific.

- Hvordan tegner udviklingen sig for dig personligt?

-  Jeg har i dag en stilling som President for South East Asia, som for 
øjeblikket bidrager med omkring 80%  af forretningen i Asia Pacific. 
Derudover er jeg en del af Brenntag's Asia Pacific Board med det funktionelle 
ansvar for Human Resource, Operations og Marketing/Communication. 
Egentlig havde jeg forestillet mig en fremtidig rolle i Brenntag, hvor jeg 
gradvist reducerede min operationelle involvering efterhånden, som alderen 
begyndte at tynge, men realiteten er, at jeg rent faktisk har mere travlt og er 
mere involveret end nogensinde!

- Og tilknytningen til ØK?

- Efter mere end 41 år i ØK har jeg naturligvis fortsat en stor interesse i at 
følge med i, hvad der sker i Kompagniet og vedligeholde kontakten med 
gamle kollegaer bl.a. igennem medlemskab af ØK Klubben. Jeg fortsætter 
som medlem og vil bidrage aktivt, hvor jeg kan. 

- Ser vi dig herhjemme i sommeren?

- Jeg vil naturligvis være hjemme og nyde den danske sommer og forventer 
at være i sommerhuset på Bornholm de første uger af juli.         EL

Før og efter.  Frem til 12. juli 2010 stod det tydeligt på facaden, at her residerede ØK. Herefter er 
facaden tom. Også den farverige Garuda er nu fjernet.
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- Jeg vil naturligvis være hjemme og nyde den danske sommer og forventer 
at være i sommerhuset på Bornholm de første uger af juli.         EL

Før og efter.  Frem til 12. juli 2010 stod det tydeligt på facaden, at her residerede ØK. Herefter er 
facaden tom. Også den farverige Garuda er nu fjernet.
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Formandens hjørne
Det er glædeligt, at der stadig kommer nye 
medlemmer til ØK Klubben.  For de af os, der har 
tilbragt en stor del af vores erhvervskarriere i ØK, 
er det vel ret naturligt, at vi benytter os af dette 
forum for at holde kontakt til og mødes med 
tidligere kollegaer. Lidt mere overraskende er det 
måske, at vi også får nye medlemmer, der kun 
har tilbragt ganske få år i ØK, men som alligevel 
nåede at blive smittet af ØK ånden.

Et uddrag af en meddelelse modtaget i sidste 
måned fra et af disse nye medlemmer lød: 
”Jeg har sejlet med ØK fra 1963 til 1966. Jeg 
startede på den gamle Jutlandia i 1963 som 

kammerdreng, senere blev det Bogota som skyller og derefter Aranya i 1966 
på dens jomfrurejse. Indtil for ca. 20 år siden havde jeg lidt kontakt med en del 
besætningsmedlemmer, det kunne jo være spændende, hvis jeg var så 
heldig at møde nogle af gutterne igen. Jeg vil også se frem til 
sammenkomsterne i klubben”.

Under et besøg i Shanghai i sidste måned mødtes jeg med Charles Zhuang, 
der var manager for ØK Shanghai, indtil kontoret blev lukket i 1998. En 
middag med Charles og flere af vore tidligere ØK Shanghai kollegaer blev 
arrangeret med kort varsel, og jeg skal love for, at snakken gik lystigt om de 
gode gamle ØK dage. I Hong Kong er situationen blandt tidligere ØK 
kollegaer den samme.  Her mødes man et par gange om året til selskabelige 
sammenkomster, og de har endda oprettet en ex-EAC Hong Kong facebook. 
I Vancouver afholder en gruppe ex-EAC Canada medarbejdere en årlig 
julefrokost, og så har vi jo også honorar-bissernes julefrokost her i 
København. Elevårgang 1976 - med klubbens næstformand Lars Boe i 
spidsen - tilstræber at holde en sammenkomst en gang om året, og det 
samme gør de 15 elever, der afsluttede ØK´s erhvervsøkonomiske kursus i 
1974. I 2007 markerede årgang 1957 deres 50-års jubilæum med en 
festmiddag i Asia House, og jeg ved, at der holdes sammenkomster for 
kollegaer, der har arbejdet for ØK i Ghana.


